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MEMÒRIA D’ACTIVITAT DEL 
COMITÈ NACIONAL DE BIOÈTICA D’ANDORRA 

ANY 2020 
 

El Comitè Nacional de Bioètica d’Andorra (CNBA), com a òrgan assessor del Govern i de 
la comunitat científica i ciutadana en matèria d`ètica i bioètica ha portat a terme 
diverses línies de treball durant l’any 2020 que es concreten en aquest document. 
 
Durant aquest any ha celebrat quatre reunions de treball: 

• 5-6 de març  

• 11 de juny 

• 17-18 de setembre 

• 10-11 de desembre 
 
Accions més destacables portades a terme pel CNBA en aquest període de temps: 
 
Nomenaments i representativitat: 
 

• S’ha escollit el nou President (David Pérez Surribas) i Vicepresidenta (Neus 
Vives Armengol). 

• S’ha designat a Antoni Badia Trilla com a representant del CNBA a la Comissió 
Nacional d’Història Clínica Compartida (CNHCC).  

• S’ha proposat al Ministeri d’Exteriors a David Pérez com a representant expert 
del Ministeri d’Afers Exteriors al Comitè de Bioètica del Consell d’Europa (DH-
BIO). El Ministeri d’Afers Exteriors ha aprovat aquest nomenament. 

• S’ha designat a Guillem de Celis Bernat com a representant del CNBA al Comitè 
d’Experts COVID-19.  

• S’ha designat a Montserrat Gil López com a representant del CNBA al Comitè 
Tècnic per a la implementació de l’article 12 de la Convenció de l’ONU sobre 
discapacitats.  

 
Activitat del CNBA: 
 

• S’ha aprovat el document Consideracions i recomanacions de bones pràctiques 
en relació a l’aplicació de l’article 12 de la Convenció sobre els Drets de les 
persones discapacitades, elaborat pel CNBA. 

• S’ha fet una revisió del Decret del 19/12/2018 d’aprovació del Reglament sobre 
la Història Clínica i la CNHCC. 

• S’ha aprovat un procediment de treball no presencial del CNBA per contextos 
com l’actual, en que les reunions i el treball presencial no són factibles per les 
restriccions de mobilitat.  
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• S’ha creat un grup de treball per realitzar un document sobre el tractament de 
la gent gran a la pandèmia de la COVID-19. 

• S’ha fet un seguiment sobre el projecte de llei sobre l’eutanàsia d’Espanya. 

• S’ha debatut el Pla Estratègic 2020-25 presentat pel DH-Bio sobre Drets 
Humans i Tecnologia en Biomedicina. 

• S’ha donat resposta a la petició feta en data 10/06/2019 a la web del CNBA 
sobre normativa d’immigració.  

• S’ha donat resposta a la petició feta en data 18/03/2020 feta pel Director del 
Servei Andorrà d’Atenció Sanitària (SAAS) arrel de la pandèmia de la COVID-19. 

• S’ha elaborat i aprovat el document Consideracions al voltant dels conflictes 
bioètics en situació de pandèmia. 

• S’ha donat resposta a la petició feta en data 21/09/2020 del Director del SAAS 
pel que fa a la valoració de la guia que el Comitè d’Ètica Assistencial de 
l’organisme havia elaborat en matèria de rebuig de transfusió de sang.   

• S’ha donat resposta a la petició feta en data pel Ministeri de Salut en relació a 
la petició d’una persona afectada per una malaltia hereditària que sol·licita el 
finançament amb diner públic d’un diagnòstic genètic preimplantacional i una 
fecundació in vitro.  

• S’ha creat un grup de treball per atendre la petició de la Fundació Privada 
Tutelar de data 29/10/2020 pel que fa a les condicions que ha de tenir una 
persona discapacitada per poder fer un document de voluntats anticipades.  

• Assistència a les reunions de la CNHCC. Antoni Badia ha representat al CNBA a la 
CNHCC en diverses reunions i se n’ha fet un seguiment des del CNBA. 

• Assistència a les reunions del Comitè d’Experts COVID-19. Guillem de Celis ha 
representat al CNBA al Comitè d’Experts COVID-19 en diverses reunions i se 
n’ha fet un seguiment des del CNBA. 

• Assistència a les reunions del Comitè Tècnic per a la implementació de l’article 
12 de la Convenció de l’ONU sobre discapacitats. Montserrat Gil ha representat 
al CNBA en diverses reunions i se n’ha fet un seguiment de les reunions des del 
CNBA. 

• Assistència al Global Summit of National Bioethics Committee de Lisboa el 18-
20/03. No s’ha assistit perquè s’ha suspès la cimera.  

• Assistència a la Reunió del Comité Consultatif National d’Ethique de França el 
02/04.  No s’ha assistit perquè s’ha suspès la reunió.  

• Assistència a la 17a reunió del DH-BIO. David Pérez ha assistit representant al 
Ministeri d’Exteriors. S’ha realitzat un informe i s’han fet recomanacions a 
aquest Ministeri. 

 
 
Temes a tractar i tasques del CNBA al llarg de l’any 2021 
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• Promoure la transformació del Comitè d’Ètica de la Investigació del SAAS a un 
Comitè d’Ètica de la Investigació Nacional. S’està treballant en aquesta línia des 
de 2015. 

• Comunicar al Govern i Parlament la necessitat urgent de la signatura del 
Conveni per a la protecció dels drets humans i la dignitat de l’ésser humà 
respecte a les aplicacions de la biologia i la medicina: Conveni Europeu sobre 
drets humans i biomedicina (Oviedo, 04/04/1997), el Protocol addicional al 
Conveni relatiu a la prohibició de la clonació dels éssers humans (París, 
12/01/1998) i el Protocol addicional relatiu a la investigació en éssers humans 
(Estrasburg, 07/05/2005). Aquesta petició s’està fent des de 2014.  

• Estudiar i portar a terme una implicació del CNBA en el debat públic a Andorra. 

• Realitzar el document sobre el tractament de la gent gran a la pandèmia de la 
COVID-19. 

• Donar resposta a la petició de la Fundació Privada Tutelar de data 29/10/2020 
pel que fa a les condicions que ha de tenir una persona discapacitada per poder 
fer un document de voluntats anticipades.  

• Assistir i participar activament a les reunions del Comitè d’Experts COVID-19, la 
CNHCC i el DH-BIO, i donar comptes als membres del CNBA i al Ministeri 
d’Exteriors. 

 
Pressupost  
 
El CNBA necessita d’un pressupost adient per a dur a terme la seva missió. Aquest 
pressupost hauria de permetre la participació d’algun conferenciant extern anualment, 
l’assistència a congressos per part d’algun membre del CNBA i la publicitat d’algun dels 
documents emesos. Així mateix cal pressupost per poder fer reunions telemàtiques a 
través d’una plataforma informàtica.  
 
 
 
 
El President 

David Pérez Surribas 


